
به عنوان يكي از مديران موفق فدراسيون هاي 
ورزشي، عملكرد فدراسيون واليبال را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
بنده مدير صنعتي هس��تم و از آنجا كه در كارخانه هاي 
صنعتي نظم و انضباط و رعايت را آموخته ايم تأكيد زيادي 
بر پي��اده كردن نظ��م در ورزش داش��تم. چارچوب هاي 
اصلي ورزش زيرساخت )خوابگاه، سالن غذاخوري، سالن 
بدنسازي و س��الن تمرين(، انتخاب مربي و استعداديابي 
است. از همه مهم تر انتخاب يك مربي كاربلد روس بود؛ 
ايوان بوگانيكوف. مس��ئله اس��تعداديابي را هم فراموش 
نكرديم و اين مقوله را در سراس��ر ايران گسترش داديم. 
تلاش كرديم مث��ل اروپايي ها جوانان را ب��ا قدي بالاتر از 
190 سانتي متر انتخاب كنيم. علاوه بر اين مربيان خوب 
بدنساز و ژيمناستيك را به خدمت گرفتيم و همچنين به 
بحث فرهنگي هم توجه كرديم. پس از اين بود كه تيم هاي 
نوجوانان روسيه رغبت كردند به ايران بيايند و با ما بازي 
تداركاتي داشته باشند. به روز كردن دانش فني، تمرينات 
بدنسازي و علم تغذيه از ديگر پيشرفت هاي ما بود. تلاش 
كرديم ما هم مثل روس ها روزي سه جلسه تمرين كنيم. 
به اين ترتيب معدل قد ملي پوشان را به 198 سانتي متر 
رسانديم. در تمامي رده هاي س��ني اين مسائل را مد نظر 
قرار داديم. رس��يدن به اين مراحل صبر و حوصله مربي 
را مي طلبد. اينها كارهاي مقدماتي بود كه توانس��تيم در 
آسيا قد  علم كنيم. همين راه را ادامه داديم تا در بازي هاي 
آسيايي كره نايب قهرمان شديم. پس از اينكه به من گفتند 
بايد به فدراسيون كشتي بروم و اين تشكيلات را تحويل 
آقاي داورزني دادم. خوشبختانه او نيز با توجه به تجاربي كه 
داشت همين مسير و راه را ادامه داد تا جايي كه در سطح 

جهاني مطرح ش��ده ايم. حضور ما در رقابت هاي جهاني 
اهميت زيادي دارد و ترقي واليبال ايران را نشان مي دهد. 
اميدوارم در آينده فعاليت هاي زيربنايي بيشتري انجام شود 

و عناوين مهم تري را در سطح دنيا كسب كنيم. 
مديريت محمدرضا داورزني در فدراسيون چه 
تأثيري در رشد واليبال كشورمان داشته است؟

مديريت ها متفاوت اس��ت. خود من در جاهاي بزرگ تر 
مديريت كرده بودم و واليبال براي��م كوچك بود. با اين 
حال تمام س��عي مان را كرديم كه واليبال را هم بزرگ 
كنيم و موفق هم بوديم. داورزني ني��ز پيش از اينكه به 
واليبال بيايد مديركل تربيت بدن��ي بود و همين كه راه 
موفقيت را ادامه دادند از او ممنونم. متأسفانه در بسياري 
از فدراسيون ها ش��اهد هس��تيم كه با تغيير مديريت، 
سيس��تم كل فدراس��يون از اين  رو به آن  رو مي ش��ود. 
خوشبختانه با همه مش��كلات و كم و كاستي ها امسال 
نوجوانان واليبال قهرمان جهان ش��دند و معلوم شد كه 
توجه به زيرس��اخت ها بيشتر شده اس��ت. براي تداوم 

موفقيت ها بايد همين راه را ادامه داد. 
موفقيت هاي اخير تيم هاي ملي بزرگسالان، 
نوجوانان و دانشجويان واليبال را مي توان از 

ملاك هاي مديريت صحيح خواند؟
تا حدودي بله، موفقيت ها حاصل مديريت درست است 
چراكه تا زماني كه بودجه، برنامه ريزي، پيگيري و اعمال 
مديريت درست نباش��د قطعاً تيم ها نتيجه نمي گيرند. 
همان ط��ور ك��ه ديديد تيم مل��ي پي��ش از رقابت هاي 
قهرمانان قاره ها ضعيف شده بود. رقابت هايي كه در ژاپن 
برگزار شد نمادي از واليبال بود. البته فراموش نكنيم كه 
رقابت هاي قهرمانان قاره ها را ژاپني ها اختراع كردند تا 

واليبال در ژاپن بماند. واليبال ژاپني ها چند سالي است 
افت كرده و براي بازگشت به كورس بهترين هاي جهان 

بايد تلاش زيادي كنند. 
نقش ثبات مديريتي در موفقيت رشته ها و به 

ويژه واليبال چيست؟
متأسفانه دولت اشتباهاتي داشته و از زماني كه سازمان 
تربيت بدني ب��ه وزارتخانه تبديل ش��د محدوديت هاي 
بيش��تري پيدا كرد. با اين حال ثأثير ثب��ات مديريتي در 
پيش��رفت ورزش در تمام دنيا ثابت ش��ده است. رؤساي 
فدراسيون هاي واليبال كش��ورهاي آسيايي و جهاني كه 
هم دوره من بودند همچنان در سمت خود هستند. من 17 
سال رئيس فدراسيون واليبال بودم و از واليبال رفتم، اما 
آنها هنوز به كار خود ادامه مي دهند. شخصاً معتقدم نبايد 
من را از فدراسيون واليبال مي بردند. داورزني نيز 11 سال 
رياست اين رش��ته را برعهده داشته و فدراسيون واليبال 
منتظر شناخت رئيس جديد خود است. منتها معلوم نيست 
رئيس جديد بتواند اين فدراسيون را با اين تشكيلات اداره 
كند. بعيد مي دانم در حال حاضر مديري باشد كه بتواند 
از پس اداره واليب��ال برآيد. به اين آس��اني نبايد مديران 
كاركشته و باتجربه را كنار گذاشت. هر كس از هر جناحي 
مي آيد سعي مي كند مديراني از جناح خودش را روي كار 
بياورد. در حالي كه مديران بعدي توانايي هاي مديران قبلي 
را ندارند و از تجربه قبلي ها هم استفاده نمي كنند. اينگونه 
تصميمات لطمه جبران ناپذيري به ورزش مي زند. وزير 
ورزش فعلي تا بخواهد خودش را ثابت كند به زماني چهار، 
پنج ساله نياز دارد، ولي معلوم نيست رئيس جمهور بعدي 
او را مي خواهد يا نه. آن وقت هيچ تضميني هم وجود ندارد 

كه مدير بعدي برنامه هاي او را ادامه دهد. 

رؤس�اي فدراس�يون ها هم به فكر رسيدن 
به پست هاي بالاتر و ترقي هستند. 

معتقدم معاونت فني ش��غلي اداري است و پست بالاتر 
محس��وب نمي ش��ود. از طرفي داورزني اگ��ر واليبال را 
دوست داشت نبايد اين رشته را رها مي كرد و بايد كارش 
را در فدراسيون ادامه مي داد. واليبال تازه گل كرده و شانه  
به  ش��انه فوتبال بالا آمده بود. حيف است واليبال را رها 
كنيم. اگر آن امكانات در زمان مديريت من براي واليبال 
ساخته نشده بود، واليبال هم مثل خيلي از رشته ها حتي 
زمين تمرين هم نداشت. من هم اين فرصت را داشتم كه 
حتي رئيس تربيت بدني شوم، اما اين كار را نكردم و 17 

سال پاي واليبال ماندم. 
چه پيش بيني اي از آينده واليبال داريد؟

آينده بستگي به رئيس بعدي دارد. اگر مديري مي خواهد 
موفق باشد بايد دلسوز باشد وگرنه راه به جايي نمي برد. 
برنامه ريزي براي اس��تان ها و كش��ف اس��تعدادها بايد 
گسترش پيدا كند و به جاي يك تيم بايد چند تيم ملي 
داشته باش��يم. ملي پوشان باتجربه فرس��وده شده اند و 
جواناني كه پشتوانه ش��ش دانگ براي آنها باشند را در 
اختيار نداري��م. در صورتي ك��ه وزارت ورزش و دولت 
شايسته س��الاري را حاكم نكند موفق نمي شويم. بايد 
منت مديري كه شايس��ته است را بكش��يم. قطعاً مدير 
شايس��ته حاضر نيس��ت در انتخابات هاي فرمايش��ي 
فدراسيون ها شركت كند، انتخاباتي كه از قبل برنده اش 
مشخص ش��ده اس��ت! وگرنه با اين انتخابات ها ورزش 
ما بيش از پيش زير س��ؤال مي رود. متأس��فانه مديران 
كل تربيت بدني ضعيف هس��تند. فقط اميدوارم دولت 

شايسته سالاري را در دستور كار قرار دهد.

واليبال ايران چند س�الي 
دنيا حيدري
   گزارش

است كه روندي رو به رشد 
و  گرفت�ه  پي�ش  در  را 
موفقيت هاي چش�مگيري كس�ب كرده به طوري كه با 
گذشتن از آسيا، توانسته خود را به عنوان يكي از مدعيان 
و تيم هاي نامي جهان معرفي كند. اتفاق بزرگي كه بدون 
ش�ك نتيجه س�ال ها تلاش و توج�ه به رده ه�اي پايه، 
برنامه ريزي هاي مدون و حمايت ه�اي همه جانبه بوده؛ 
حمايت هايي كه باعث شكوفايي استعدادهاي ناب واليبال 
ايران و موفقيت هاي آن در عرصه هاي جهاني شده است. 

   نخستين مدال جهاني
تيم واليبال بزرگس��الان ايران بعد از حضور ولاس��كو 
توانس��ت توانايي هايش را به رخ دنيا بكش��د و چشم 
همگان را به خود خيره كند. موفقيتي كه بعد از ولاسكو 
اگرچه با تغييرات پرتعداد كادرفني، بالا و پايين بسياري 
ديد اما هرگز كم رنگ نشد و ادامه يافت تا به نخستين 
مدال جهاني رسيد. تيم ملي واليبال بزرگسالان ايران 
بعد از ليگ جهاني كه نخستين تجربه سرمربي جديد 
آن كولاكوويچ بود و با نتايج چندان جالبي همراه نشد، 
 توانست در رقابت هاي قهرمانان قاره ها به عنوان سوم و 
گردن آويز برنز دست يابد؛ مدالي جهاني كه جاي آن در 

بين افتخارات تيم ملي واليبال ايران خالي بود. 
واليبال ايران طي س��ال هاي اخير با روند رو به رشدي 
كه در پيش گرفته بود، بارها توانست تا يك قدمي مدال 
جهاني نيز پيش برود اما گاه بدشانسي و گاه داوري هاي 
چالش برانگيز و گاه بي دقتي مانع آن شد اما در آخرين 
دوره رقابت هاي قهرمانان قاره ها، موفق شد براي اولين 
بار روي سكو رفته و به مدال برنز دست يابد؛ موفقيتي 
كه سرمربي تيم ملي آن را باورنكردني توصيف كرد و 
گفت اين مي تواند گامي محكم باشد براي رسيدن به 
موفقيت هاي بيشتر و بهتر. شاگردان كولاكوويچ در اين 
دوره از رقابت ها با چهار پيروزي براب��ر ايتاليا، امريكا، 
ژاپن و فرانسه و تنها يك باخت مقابل برزيل بر سكوي 

سوم ايستاده و به مدال برنز دست يافتند. 
   تاريخ سازي دانشجويان 

بيس��ت و نهمين دوره رقابت هاي دانشجويان جهان در 
حالي اواخر مرداد به ميزباني چين تايپه برگزار شد كه تيم 

دانشگاه پيام نور، به عنوان نماينده ايران در اين رقابت ها 
شركت كرد. ايران كه در هيچ يك از 26 دوره گذشته اين 
رقابت ها موفق به كس��ب عنوان يا مدالي نشده بود، در 
اين دوره با تيم هاي آرژانتين، س��وئيس، كانادا، امارات و 
قبرس همگروه شد. شاگردان آرمات كه مصمم به كسب 
نخستين مدال جهاني بودند،  گام اول را با غلبه بر قبرس 
محكم برداشتند و سرانجام نيز براي نخستين بار به طلاي 
اين رقابت ها دس��ت يافته و بر سكوي نخست ايستادند 
و ضمن شكست نايب قهرمان سال گذشته در سه ست 
پياپي، مان��ع پنجمين قهرماني متوالي روس��يه در اين 
بازي ها ش��دند. اين در حالي بود كه ايران پيش از اين از 

مرحله يك چهارم نهايي بالاتر نرفته بود. 
   قهرماني نوجوانان بعد از 10 سال

موفقيت هاي واليبال اما تنها به تيم بزرگسالان منتهي 
نمي ش��ود و رده هاي پايه را نيز دربر مي گيرد. مسئله 
مهمي كه نشان از توجه واليبال به پايه ها دارد. پايه هايي 
كه رشد اصولي آنها مي تواند ضامني باشد براي تقويت و 
موفقيت تيم ملي بزرگسالان در آينده اي نه چندان دور. 
اوايل شهريور ماه امسال بود كه جهان مقابل نوجوانان 

واليبال ايران تعظيم كرد. پانزدهمين دوره مس��ابقات 
واليبال زير 19 سال جهان در حالي به ميزباني بحرين 
برگزار شد كه تيم ملي واليبال نوجوانان ايران با هشت 
پيروزي در هشت ديدار، توانست رقابت هاي قهرماني 
جهان را با ايستادن بر سكوي قهرماني به پايان برساند و 
براي دومين بار مدال طلا را از آن خود كند. قهرماني اي 
كه نخستين بار س��ال 2007 به دست آمده بود و حالا 
بعد از 10 سال توسط شاگردان محمد وكيلي تكرار شد، 

آن هم با برداشتن روسيه در آخرين گام. 
   سالي كه با ناكامي آغاز شد

س��ال 96 اما به رغم موفقيت تيم هاي ملي نوجوانان، 
 بزرگسالان و دانشجويان،  براي واليبال ايران با اتفاقات 
خوش��ايندي آغاز نش��ده ب��ود چراكه قبل از كس��ب 
عنوان هاي درخور توجه توسط نوجوانان ، دانشجويان 
و بزرگس��الان، تيم هاي جوانان و اميد، ب��ا نتايجي نه 
چندان جالب، جامعه واليبال را دلس��رد و نگران كرده 
بودند آن هم در حالي كه اميدواري هاي زيادي به آنها 
بود اما نه اميدها و نه جوانان نتوانسته بودند انتظارات 

را برآورده كنند. 

   هفتمي جوانان عطايي
اوايل تيرماه بود كه تيم ملي جوانان ايران براي حضور 
در مسابقات قهرماني مردان زير 21 سال جهان راهي 
چك شد. اين يازدهمين حضور جوانان واليبال ايران در 
اين رقابت ها بود. رقابت هايي كه با كسب عنوان پنجمي 
به پايان رسيد. البته در حالي كه شاگردان عطايي در 
اين رقابت ها دو مرتبه موفق شدند چين،  قهرمان آسيا 
را شكست دهند كه آخرين پيروزي برابر چين، ديدار 
پاياني جوانان واليبال ايران در رقابت هاي جهاني 2017 
بود. با اين وجود اما پنجمي جهان بهترين عنواني بود 
كه جوانان عطايي با خود از چك به ارمغان آوردند آن هم 
در حالي كه بدون شكست راهي مرحله دوم شده بود. 
البته ناگفته نماند كه تيم ايران در اين دوره از رقابت ها 
در گروهي سخت قرار داش��ت و با حريفان سرسختي 
چون لهستان و باكو ديدار كرد و بازي هاي خوبي هم از 
خود به نمايش گذاش��ت اما گاهي نيز بدشانسي آورد! 
ولي در نهايت شكست برابر لهس��تان مانع حضور اين 
تيم در نيمه نهايي ش��د. لهس��تاني كه بعد از پيروزي 
مقابل ايران تأكيد كرد شكست شاگردان عطايي كاري 

سخت و دشوار بود. 
   طلسم اميدها شكسته نشد!

تيم اميد نيز اواخر م��رداد براي حضور در مس��ابقات 
واليبال قهرماني زير 23 س��ال جهان راهي قاهره شد. 
رقابت هايي كه تجربه سه دوره حضور در آن را داشت 
اما در دو بازي يك چهارم نهايي با بدشانسي از راهيابي 
به جمع چهار تي��م بازمانده بود و پنجم��ي جهان در 
س��ال 2013 كه به ميزباني برزيل برگزار ش��ده بود و 
هفتمي جهان در سال 2015 به ميزباني امارات بهترين 
عنوان هايي بود كه به دس��ت آورده ب��ود. عنوان هاي 
نه چندان جالبي كه ش��اگردان س��يچلو را مصمم به 
طلسم شكني در مصر كرده بود اما قاهره هم نتوانست 
براي اميد واليبال ايران خوش يمن باشد و اين دوره از 
مس��ابقات جهاني در حالي به پايان رسيد كه ايران به 
عنوان پنجمي بسنده كرد و بار ديگر نتوانست روي سكو 
برود. ناكامي اي كه سيچلو مس��ئوليت آن را به گردن 
گرفت و گفت تجربه اي گرانبها براي شاگردانش بوده 

كه مي تواند گامي به سوي موفقيت هاي آينده باشد. 
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88498432سرويس ورزشي

از قهرماني نوجوانان و دانشجويان تا سكوي ارزشمند بزرگسالان
نگاهي به موفقيت هاي بزرگ واليبال ايران در سال 96

حیف اين جايگاه والیبال که با بی ثباتی در مديريت خرابش کنیم
يزداني خرم، رئيس پيشين فدراسيون واليبال در گفت وگو با »جوان«:

موفقيت هاي تيم هاي ملي واليبال در نيمه اول س��ال 96 اين رشته 
سعيد احمديان

     نگاه
ورزشي را به موفق ترين تيم هاي ورزشي كشورمان بدل كرده است، 
نوجوانان و دانشجويان قهرمان جهان شده اند و تيم ملي بزرگسالان 
هم براي اولين بار در تاريخ واليبال روي سكوي مس��ابقات جهاني رفت و مدال برنز جام قهرمانان 
قاره ها را كس��ب كرد، با چنين كارنامه اي واليبال در رده ملي يكي از بهترين سال هايش را سپري 
مي كند، هر چند پ��س از ليگ جهان��ي و نتايج ضعيف در اي��ن رقابت ها، برخي نس��بت به ادامه 
موفقيت هاي واليبال دچار ترديد ش��دند اما تابس��تان امس��ال با دو عنوان قهرماني و يك سومي 
واليباليست هاي كشورمان در رده هاي مختلف سني، اين ورزش را به عنوان رشته اي كه مي تواند 
الگوي ساير فدراس��يون ها باش��د، مطرح كرده اس��ت. راز موفقيت واليبال اما در دو دهه گذشته 
چيست؟ موفقيت هايي كه از 15 سال پيش آغاز شد و همچنان ادامه دارد و سبب شده واليبال ايران 
امروز با چندين مدال در رده نوجوانان، جوانان و اولين مدال باارزش��ش در رده بزرگسالان يكي از 
كشورهاي مدعي و مطرح جهان باشد. رمز افتخارات واليبال را بايد ابتدا در سيستم مديريتي حاكم 
بر اين فدراسيون جست وجو كرد. البته ايران يكي از كشورهاي با اس��تعدادهاي فراوان در رشته 
واليبال است و توان بالقوه زيادي در اين بخش دارد كه سهم زيادي در سكوهاي واليبال در 15 سال 
اخير داشته است، با اين حال موضوعي كه از اهميت بالاتري برخوردار است، نقش مديريت در روند 

صعودي و به نوشته سايت فدراسيون جهاني واليبال صعود موشكي ايران در واليبال دنياست. 
بدون ترديد ظرفيت و پتانسيل بالقوه با يك برنامه ريزي آينده نگر و رو به جلو توانسته امروز بالفعل 
ش��ود و ميوه بدهد. سيستمي كه براي اين رش��ته ورزشي از پايين ترين رده س��ني تا بزرگسالان 
برنامه ريزي مدون داشته و توانسته با حركت در يك مسير درس��ت، امروز به جايگاهي برسد كه 
ايران را در بين قدرت هاي واليبال جهان قرار داده اس��ت. به همين خاطر يكي از نقش هاي اصلي 
موفقيت هاي واليبال، مديران آن هستند كه با حاكم كردن برنامه و مديريت آن، نقش بسزايي در 
رسيدن واليبال به چنين روزهايي داشته اند. جهش واليبال در بخش مديريتي زمينه اي شد تا اين 
رشته در زمين مسابقه هم يك جهش خارق العاده داشته باشد و در اين مسير همچنان حركت كند. 
پايه ريزي موفقيت هاي واليبال از دوران مديريت محمدرضا يزداني خرم آغاز شد و در ادامه توسط 
محمدرضا داورزني ادامه پي��دا كرد تا زنجيره مديريتي محكم و بابرنامه اين فدراس��يون، واليبال 
را در اين سال ها تبديل به يكي از پرافتخارترين رشته هاي ورزش��ي كند. واليبال بر خلاف برخي 
فدراسيون ها كه با آمدن يك مدير جديد، يك مسير جديد را براي موفقيت انتخاب مي كرد، با عوض 
شدن مديريت آن، تغيير در نقشه راه اين رشته ورزشي براي درخشيدن در ميدان هاي بين المللي 
پيش نيامد و مدير بعدي نيز همان برنامه را پيگيري كرد تا اين فدراسيون بر خلاف رشته هاي ديگر 
از تغييرات صدمه نخورد و حتي اين تغيير سبب شد تا مديريت جديد با كامل كردن نقشه راه واليبال 

براي موفقيت، مسير اين رشته را براي كسب عنوان در ميادين جهاني هموارتر كند. 
علاوه بر اين، ثبات مديريت و اعمال نشدن تغييرات هيجاني در سيستم مديريتي فدراسيون واليبال 
از ديگر فاكتورهايي است كه واليبال را براي رسيدن به جايگاهي كه امروز در سطح دنيا دارد، كمك 
مي كند. به هر حال بديهي است كه تغييرات زياد هر قدر هم مديران بعدي هماهنگ باشند مي تواند 
به رشته واليبال ضربه بزند، باز هم ناهماهنگي هايي كه در شيوه اجرا ممكن است وجود داشته باشد، 
مي تواند حركت در مسير نقشه راه تعيين شده را به تعويق بيندازد و آن را مختل كند. با اين حال 
واليبال در سه دهه اخير تنها دو مدير بالاي سرش ديده و اين ثبات توانسته به رسيدن واليبال به 
جمع تيم هاي برتر دنيا و استحكام جايگاه كشورمان در واليبال دنيا كمك كند و آن را جلو بيندازد. 
يزداني خرم به مدت 17 سال و داورزني به مدت يك دهه س��كانداري واليبال را برعهده داشتند و 
موفقيت هاي اين رشته نش��ان داد كه ثبات مديريتي و مديريت بر مبناي برنامه اي كه آينده نگر و 
همه جانبه است مي تواند يك رشته ورزش��ي را به اوج موفقيت در سطح جهان برساند. در همين 
راستا بايد گفت ورزش ايران براي موفقيت در ساير رشته هاي ورزشي مي تواند از واليبال الگو بگيرد، 
الگويي كه به خصوص در 6 سال اخير توانسته به اوج يك رشته تيمي ورزشي در سطح جهان برسد و 

البته تداوم آن هم به ادامه اين مسير چه در بخش مديريتي و چه برنامه ريزي بستگي دارد.

در حالی تابستان 96 فصل پرباری برای واليبال ايران بود ، كه اين 
فريدون حسن

   حاشيه
رشته ورزشی از 1۵ سال پيش درخش�ش در مسابقات قهرمانی 
جهان را آغ�از كرد و برای اولين بار س�ال ۲001 ب�ود كه نوجوانان 
كشورمان توانستند اولين سكوی جهانی واليبال ايران به دست بياورند، اين روند موفقيت آميز 
در سال های بعد هم ادامه يافت و واليبال به خصوص در رده نوجوانان توانست بارها روی سكوی 
جهانی برود. به بهانه موفقيت های تيم های ملی واليبال كش�ورمان در مس�ابقات قهرمانی 
نوجوانان جهان، دانش�جويان جهان و جام قهرمانان قاره ها در  مس�ابقات امس�ال جهانی، 

افتخارات واليبال را در رده های مختلف سنی در عرصه جهانی را بررسی كرده ايم.
   نوجوانان دست نيافتني 

 تاريخ ورزش ايران سرشار از چهره ها و قهرماناني است كه با درخشش در ميادين مهم بين المللي 
نام ايران را بلندآوازه كرده اند؛ قهرماناني كه البته بيش��تر آنها در رشته هاي انفرادي درخشيده اند 
و ورزش ايران به ندرت شاهد فتح سكو هاي جهاني توسط رشته هاي تيمي بوده است. هرچند كه 
طي سال هاي گذشته عملكرد واليبال باعث حضور نام ايران در جمع مدعيان جهاني شد اما باز هم 
رسيدن به سكو آرزويي دست نيافتني نشان مي داد. البته در اين ميان يك تيم وجود داشته و دارد 
كه معمولاً بي سر و صدا كارش را انجام مي دهد.  بدون ترديد نوجوانان واليبال ايران تنها تيمي از 
مجموعه ورزش هاي تيمي كشور هستند كه سكوي قهرماني جهان را بارها و بارها تجربه كرده اند. 
كسب عنوان چهارمي در مسابقات 1989 هرچند با فاصله پنج دوره به عنوان نايب قهرماني جهان 

در سال 2001 رسيد اما نقطه عطف درخشش نوجوانان واليبال در جهان شد. 
عنوان سومي مسابقات سال 2003، قهرماني در رقابت هاي سال 2007، نايب قهرماني 2009، عنوان 
چهارمي 2013، س��ومي 2015 و در نهايت قهرماني 2017 اين تيم را به دست نيافتني ترين تيم 
ورزشي ايران به لحاظ كسب مقام و سكوي جهاني كرده است. هرچند جاي يك سؤال بزرگ در اين 
ميان خالي است كه چگونه واليبالي كه از اين پشتوانه قدرتمند برخوردار است در رده هاي سني بالاتر 

چندان موفقيتي كسب نكرده؟ اما به هر حال نبايد روي قدرت نوجوانان واليبال چشم فروبست. 
   افت در جوانان 

در يك رده بالاتر از نوجوانان اوضاع به هم مي ريزد. جوانان واليبال به رغم حضور 10 دوره اي در مسابقات 
قهرماني جهان تنها موفق به كسب يك مقام سومي در سال 2007 شده اند. البته اين تيم بارها مقام هاي 
پنجم و ششم را هم به دست آورده و در كارنامه خود كسب عنوان هاي هفتم، هشتم، نهم و حتي دوازدهم 
را هم دارد كه با توجه به كارنامه درخشان واليبال نوجوانان جاي سؤال دارد. جالب تر اينكه جوانان واليبال 

حتي از امتياز ميزباني سال 2003 هم نتوانستند استفاده كنند و در آن رقابت ها ششم شدند. 
   به دنبال سكو

اين روند در دو رده س��ني بالاتر يعني تيم هاي اميد و بزرگسالان نيز مشاهده مي شود. هرچند كه 
بزرگسالان واليبال با كسب مقام سوم رقابت هاي قهرمانان قاره ها اين تابو را شكستند اما اين نزول 
فاحش از رده سني نوجوانان به بعد مؤيد نكات ظريفي است كه مسئولين فدراسيون واليبال بايد با 

دقت بيشتري آن را واكاوي و بررسي كنند. 
واليبال ايران در حالي در سه رده به دنبال سكوي جهاني اس��ت كه بدون ترديد با زيرساخت هاي 
درست و توجه بيشتر و بهتر به نوجوانان و رها نكردن قهرمانان اين رده مي تواند به راحتي افتخارات 
رده نوجوانان را در رده هاي سني بالاتر هم تكرار كند. واضح است كه كشورهايي چون برزيل، روسيه 
و امريكا با استفاده از همين برنامه ها به موفقيت در مسابقات جهاني دست پيدا مي كنند؛ موضوعي 

كه ما از آن غافليم ولي آنها به آن بها  مي دهند و نتيجه آن را هم مي گيرند.

والیبال با مديرانش قدرت جهاني شد

وقتي کوچولوها جور بقیه را مي کشند
کمبود سكوي جهاني در والیبال رشديافته ايران

عملكرد خوب فدراسيون 
شيوا نوروزي
      گفت وگو

واليبال در سال هاي اخير 
حاصل مديريتي است كه 
از س�ه دهه گذش�ته آغاز ش�د. زماني ك�ه محمدرضا 
يزداني خرم عهد ه دار رياست اين فدراسيون شد و پس از 
آن بود كه واليبال ايران پله هاي ترقي را طي كرد. با روي 
كار آم�دن محمدرضا داورزن�ي برنامه ريزي هاي قبلي 
برخلاف هميش�ه طبق روال اجرا ش�د و همين مسئله 
موجب شد هم تيم هاي پايه و هم تيم ملي بزرگسالان در 
سطح جهاني روي سكو بروند. ثبات مديريتي، برنامه ريزي 
بلند و انتخاب رئيس جديد فدراس�يون از جمله نكات 
مهمي است كه يزداني خرم، رئيس پيشين فدراسيون 
واليب�ال در گفت وگو ب�ا »جوان« ب�ه آنها اش�اره كرد. 


